
13 فرهنگ و هنر

رویدادها

پرستویی کشتی گیر شد

پروی��ز پرس��تویی نق��ش یک کش��تی گیر 
بازنشس��ته را در فیل��م تازه مهدی ن��ادری  ایفا 
می کند ک��ه اتفاقاتی زندگی اش را وارد مس��یر 
تازه ای می کند. پرویز پرستویی این روزها به دنبال 
تأمین مالی این فیلم است. به گزارش »سینما«، 
پرویز پرستویی در دومین تجربه تهیه کنندگی اش 
بع��د از فیلم »دو«، فیلم س��ینمایی تازه مهدی 
نادری را تهیه می کند. مهدی نادری که ساخت 
فیلم سینمایی »بدرود بغداد« را در کارنامه هنری 
خود دارد پرستویی را وارد گود کشتی  کرده است. 
نادری با بدرود بغداد به موفقیت های زیادی رسید 
اما ساخت فیلم دومش چند سالی طول کشید. 
فیلم تازه مهدی نادری موضوع اجتماعی دارد و 
پرویز پرس��تویی علاوه بر نقش اصلی این فیلم،  
تهیه کنندگ��ی آن را هم برعه��ده دارد.  مهدی 
نادری قصد دارد فیلم متفاوتی نسبت به کارهای 
قبلی اش بسازد و در نگارش فیلمنامه این فیلم از 
مشاوره علیرضا نادری استفاده کرده است. نکته 
قاب��ل توجه در نگارش فیلم ت��ازه مهدی نادری،  
توجه به عنصر قهرمان پروری در سینمای ایران 
است. فیلم تازه مهدی نادری هنوز نامی ندارد و 
فیلمنام��ه اش از طرح های قدیمی مهدی نادری 
اس��ت و این کارگردان قصد دارد فیلم تازه اش را 
ط��ی ماه های آینده جلوی دوربین ببرد.  گفتنی 
اس��ت، مهدی ن��ادری و پرویز پرس��تویی قصد 
داشتند سال گذشته این فیلم را جلوی دوربین 
ببرن��د که ب��ه علت ب��ازی پرویز پرس��تویی در 

»بادیگارد« تولید آن به تعویق افتاد.

وعده های ایوبی درباره 
سینمای جوانان

حجت الله ایوبی در جشن سینمای جوان طی 
سخنانی گفت: انجمن س��ینمای جوانان ایران 
جایی است که کسی بازنشسته نمی شود و همه 
اعض��ای آن به آن تعلق خاطر دارند. افراد زیادی 
را ش��اهد بودم که پیشرفت کرده اند و به مراتب 
بالا رسیده اند اما یکی از افتخارات شان این است 
که در انجمن سینمای جوان حضور پیدا کردند. 
انجمن سینمای جوان برای آنها یک برند است، 
آن هم یک برند با افتخار. به گزارش فارس، رئیس 
سازمان سینمایی افزود: امیدوارم این انرژی که در 
جوانان وجود دارد ادامه دار باشد. یادآوری می کنم 
وقتی مسؤولان و مدیران سرمایه های کشوری را 
می گشایند و حساب می کنند مانند چاه های نفت 
و... بدانند که بالاترین سرمایه ها نیروی انسانی و 
جوانان هستند. چندی پیش در یک مقاله ای که 
در یک مجله آمریکایی نوشته شده بود مشاهده 
کردم به ایران پسابرجام پرداخته است آن هم با 
همین عنوان. ایوبی در ادامه با بیان این نکته که 
قدر جوانان را بدانی��م، گفت: نباید به روز جوان 
اکتفا کرد بلکه هر روز و هر سال روز جوان است. 
برخی جریانات سیاسی سعی می کنند جوانان و 
مردم را ناامید کنند، به آنها توصیه می کنم یک 
بار دیگر فکر کنند. دولت ها می آیند و می روند، 
چرا باید جوانان ما ناامید ش��وند؟ ایوبی در ادامه 
عنوان کرد ردیف بودجه ای در سازمان سینمایی 
برای انجمن سینمای جوانان ایران در نظر گرفته 
ش��ده است که امیدوارم سال آینده به آن اضافه 
ش��ود. حجت الله ایوبی در پایان سخنان خود با 
اشاره به تکریم خانواده شهدا خاطرنشان کرد: ما 
باید نش��ان دهیم افراد قدرشناسی هستیم. اگر 
ام��روز در اینجا امنیت داریم و فیلم می بینیم  و 
فیلم می سازیم به خاطر فداکاری و گذشتی است 

که آنها انجام دادند.

طرح ویژه برای اکران ماه رمضان
سخنگوی شورای صنفی نمایش گفت: پیگیر 
دریافت مجوزهای لازم از ناجا برای اجرای طرح 
ویژه اکران ماه مبارک رمضان هستیم.  به گزارش 
فارس، غلامرضا فرجی سخنگوی شورای صنفی 
نمایش درباره نتایج جلسه اخیر شورای صنفی 
نمای��ش گفت: قرارداد نمایش فیلم س��ینمایی 
»زاپ��اس« بعد از فیل��م »رس��وایی2« در گروه 
س��ینمایی استقلال به ثبت رس��ید.  وی درباره 
تصمیمات شورای صنفی نمایش برای فیلم های 
دفاع مقدس گفت: ب��ا توجه به تولید و محتوای 
آثاری که درباره دفاع مقدس و مقاومت ساخته 
می ش��ود ش��ورا اعلام آمادگی کرد ت��ا هرگونه 
هم��کاری با تهیه کننده و دفات��ر پخش را برای 
اکران فیلم ها انجام دهد.  وی درباره درخواس��ت 
مجوز برای طرح ویژه ماه مبارک رمضان گفت: 
نامه درخواست سازمان سینمایی  به ناجا برای 
اجرای طرح ویژه ماه مبارک رمضان ارائه ش��ده 
اس��ت و شورا پیگیر اس��ت تا مجوزهای لازم از 
س��وی ناجا صادر ش��ود.  فرجی در پایان درباره 
تسهیلات ویژه برای فیلم های اکران ماه مبارک 
رمضان گفت: فیلم های��ی که در ایام ماه مبارک 
رمضان اکران ش��وند 4 هفته نمایش فیلم ها 2 

هفته محاسبه خواهد شد.

دبیر دومین دوره مسابقه بین المللی هولوکاست:
یکی از اتفاقات عجیب 

واکنش دبیر کل یونسکو بود

شجاعی طباطبایی گفت: هولوکاست پاشنه 
آش��یل رژیم صهیونیستی اس��ت زیرا به بهانه 
هولوکاست آنها سرزمین فلس��طین را اشغال 
کردن��د به طوری که هر اتفاقی در رابطه با این 
موضوع در سراس��ر دنی��ا رخ دهد بلافاصله آن 
را رص��د می کنند.  به گزارش میزان، مس��عود 
ش��جاعی طباطبایی دبیر دومین دوره مسابقه 
بین المللی هولوکاس��ت درباره نامه نتانیاهو به 
ج��ان کری مبنی بر توقف این مس��ابقه گفت: 
خوش��بختانه برای ما و ش��وربختانه برای رژیم 
غاصب صهیونیس��تی م��ا ب��ه آن اهدافی که 
می خواس��تیم تاکنون رس��یده ایم زیرا ما رژیم 
صهیونیس��تی را هدف ق��رار داده بودیم و این 
امر تحق��ق پیدا کرد به طوری ک��ه حالا رژیم 
صهیونیستی عصبانی شده است و به این ترتیب 
شخص نتانیاهو تلاش دارد مثل همیشه با دروغ 
گفت��ن، تحریف، مظلوم نمای��ی و با ترفندهای 
نخ نما شده مسیر نمایشگاه را به سمت و سویی 
که می خواهد س��وق دهد.  شجاعی طباطبایی 
ادامه داد: در واقع هولوکاس��ت پاش��نه آشیل 
رژیم صهیونیستی است زیرا به بهانه هولوکاست 
آنها سرزمین فلس��طین را اشغال کردند. رژیم 
صهیونیس��تی یکی از ایجادکنن��دگان داعش 
اس��ت به طوری که به کمک انگلیس و آمریکا 
افراطی های سراس��ر دنیا را با نام اسلام دور هم 
جمع و ابتدا روانه سوریه و سپس عراق کردند؛ 
ما در همین زمینه هم مسابقه ای برگزار کردیم 
که خروجی خوبی هم داش��ت.  وی با اشاره به 
نام��ه نتانیاهو به جان کری تصری��ح کرد: این 
حرکت بسیار مضحک و نشان دهنده عصبانیت 
نتانیاهو است و نامه او نشان دهنده نهایت عجز 
رژیم صهیونیستی است، در واقع خودشان هیچ 
غلطی نتوانستند بکنند، از طریق آمریکا سعی 
در محکوم ک��ردن این اتفاق دارند.  طباطبایی 
خاطرنشان کرد: یکی از اتفاقات عجیب برای ما 
واکنش دبیرکل یونسکو بود که این نمایشگاه را 
محکوم کرد و از واژگانی همچون یهودستیزی و 
نژادپرستی درباره ما استفاده کرد، اینها واژه هایی 
است که ما نسبت به اسرائیل به کار می بردیم. 
ما جوابی��ه ای برای او آماده کردیم زیرا دبیرکل 
یونسکو جایگاه خاصی دارد. در نامه خود خواهیم 
گفت که چرا وقتی کاریکاتور توهین آمیز نسبت 
به پیامبر گرامی اس��لام در مجله ش��ارلی ابدو 
کشیده می ش��ود واکنشی نش��ان نمی دهند؟ 
چرا هر وقت رژیم صهیونیس��تی مورد س��وال 
قرار می گیرد برآشفته می شوند؟ جواب او را در 
یک��ی، دو روز آینده به طور قطع می دهیم. این 
را هم باید بگویم ما مسیری را که طی کرده ایم 
با قدرت و صلابت ادامه می دهیم و نمایش��گاه 

شروع کار جدی در تقابل با صهیونیست ها بود.

افتتاح جشنواره تئاتر مقاومت
 با نمایش »دریادلان«

مراس��م افتتاحی��ه نوزدهمی��ن جش��نواره 
مل��ی تئاتر مقاومت – فتح خرمش��هر با اجرای 
نمای��ش »دریادلان« ک��ه درباره رش��ادت های 
 ۱۷۵ ش��هید غ��واص اس��ت، برگزار می ش��ود. 
به گزارش تسنیم، نوزدهمین جشنواره ملی تئاتر 
مقاومت- فتح خرمشهر، عصر امروز با اجرای 8 
نمایش صحنه ای و خیابانی در شهرهای آبادان و 
خرمشهر آغاز شد. طبق برنامه ریزی های صورت 
گرفته مراسم افتتاحیه جشنواره با اجرای نمایش 
»دریادلان« کاری از امیرحس��ین شفیعی رأس 
س��اعت 22 در اس��تخر رو باز هتل کارونسرای 
آبادان برگزار شد که با محوریت شهدای غواص 
اس��ت. در این مراسم حسین مسافرآستانه دبیر 
جش��نواره، همایون قنواتی مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان خوزستان، مسؤولان منطقه 
آزاد اروند، مدیران ش��هرهای خرمشهر و آبادان 
حضور داش��تند. همچنین در این روز در بخش 
صحنه ای نمایش »سبز، سپید، سرخ« کاری از 
سیدعلی موسویان ساعت 2۱ در تالار مهر آبادان، 
نمایش های خیابانی »کوچ« کاری از بهنام کاوه 
س��اعت 20:30 در محوطه تالار مه��ر آبادان و 
س��اعت 2۱:30 در یادمان سینما رکس آبادان، 
نمای��ش »زیرخاک��ی« کاری از احمد طاهریان 
س��اعت 2۱ در پارک معلم آبادان، »خرم+شهر« 
کاری از آمنه پورحس��ینی س��اعت ۱9:30 در 
مسجد جامع خرمشهر، »ضامن« نوشته مرتضی 
شاه کرم و کارگردانی احمد مسافری ساعت 2۱ 
در بلوار ساحلی خرمشهر و »پاسپورت« نوشته 
مریم طرفی و کارگردانی عبدالحسین جلیل نسب 
س��اعت 2۱ در بوستان بیان خرمشهر اجرا شد. 
نوزدهمین جش��نواره ملی تئاتر مقاومت- فتح 
خرمشهر از 28 اردیبشهت ماه الی دوم خردادماه 
به دبیری حس��ین مسافرآس��تانه در شهرهای 

آبادان و خرمشهر برگزار می شود.

گروه فرهنگ و هنر: دیروز رئیس جدید صداوسیما 
در حضور اهالی جام جم معارفه شد. علی عسگری 
که گفته است به عمق میدان صداوسیما آشناست، 
در پی استعفای س��رافراز از سوی رهبر انقلاب به 
ریاست سازمان صداوسیما منصوب شد. این مراسم 
با حاشیه هایی همراه بود که از آن جمله می توان به 
بذله گویی های پورمحمدی درباره استعفای سرافراز 
 و واکنش ه��ای لاریجانی و س��رافراز اش��اره کرد. 
پورمحمدی البته با کنایه ای به حس��ام آش��نا که 
در جلس��ه حضور داشت به مش��کلات بودجه ای 
صداوس��یما هم اش��اره ای کرد. به گزارش فارس، 
مراسم تودیع و معارفه رؤسای قدیم و جدید سازمان 
صداوس��یما انجام ش��د و عبدالعلی علی عسگری 
حکم ریاس��ت خود را از حجت الاسلام سیدهاشم 
رسولی محلاتی، نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن 
انقلاب اس��لامی در حضور علی لاریجانی، رئیس 

مجلس شورای اسلامی دریافت کرد.
 سرافراز پدیده بود، علی عسگری هم ! ■

 علی اصغر پورمحمدی، معاون سیما در این مراسم 
طی سخنانی گفت: قرار نبود صحبت کنم ولی گفتند 
چون شما پیرمرد محترم شورای معاونان هستید باید 
صحبت کنید. من س��خنران خوبی نیس��تم اما باید 
بگویم دکتر س��رافراز یک پدیده بود و هست، دکتر 
علی عس��گری نیز یک پدیده بود و هست و مهندس 
ضرغامی هم یک پدیده بود و هس��ت. به این خاطر 
می گوی��م پدیده که ۱4 ی��ا ۱6 صفت، رهبر حکیم 
انقلاب برای دکتر س��رافراز برش��مردند اما ایشان با 
استعفای سرافراز هم موافقت کردند.  وی افزود: آقای 
سرافراز کارهای بسیاری انجام دادند و یکی از دلایلی 
که باعث ش��د ناکام بمانند این بود که چندین کار را 
با هم می خواستند انجام بدهند. ملاحظات گوناگون و 
مختلفی وجود دارد که نمی گذارد شما به انقلاب مد 
نظرتان برسید. ایشان به رغم روحیه انقلابی نتوانستند 
به آنچه می خواس��تند برسند. ش��اید هم ما مدیران 
ناتوان و نالایقی بودیم که نتوانستیم ایشان را همراهی 
کنیم. ما هرچه حقوق می گیریم باید به برنامه سازان و 
بازنشستگان و... بدهیم و بودجه ای برای برنامه سازی 
نمی ماند. معاونت سیما با اشاره به مشکلات موجود 
در سازمان گفت: ما چهارشنبه پیش مشکلات خود 
را خدمت آقای لاریجانی گفتیم که خبر نداش��تند. 
یکی از نقاط ضعف س��رافراز همین بود که مشکلات 
را نمی گوید و بیان نمی کند. مثلا آقای لاریجانی که 
از دوستان آقای سرافراز هستند نیز از این مشکلات 

خبر نداشتند.
کنایه »بودجه ای« پورمحمدی به حضور آشنا ■

پورمحمدی ضمن ابراز خشنودی از حضور آشنا 

در این مراسم و آوردن وی از ردیف سوم صندلی ها به 
ردیف اول به شوخی گفت: همین موضوع روی میزان 
بودجه ما تاثیر دارد. در حالی که سردار شیرازی هم 
اینجا حضور دارد ولی اصلا معلوم نیس��ت کجاست. 
معاون س��یما در ادامه به موفقیت های سرافراز اشاره 
کرد و اظهار داشت: حرکت به سمت اقتصاد مقاومتی، 
تمرکز بر تولیدات بهتر به جای کمیت، چابکس��ازی 
و ت��لاش برای حرکت رس��انه ای و... همه از اقدامات 
موثری بود که ایش��ان انج��ام داد و من از تلاش ها و 
مجاهدت ه��ای خاموش ایش��ان قدردان��ی می کنم. 
ان شاءالله اگر ما هم در خدمت شان بودیم بتوانیم کار 
کنیم. یک نکته کاری هم بگویم که استعفا کلا چیز 
خوبی نیس��ت و با آن موافقت می شود. سعی کنیم 

استعفا ندهیم و از مکتب تی پا استفاده کنیم.
مهم ترین چالش سازمان مشکلات مالی بود ■

محمد سرافراز نیز با بیان این جمله که »نمی دانم 
آقای پورمحمدی ما را تعریف کرد، یا تخریب«،  گفت: 
مهم ترین چالش سازمان مشکلات مالی بود که در آن 
زم��ان ۱800 میلیارد بودجه و 2800 میلیارد هزینه 
سازمان بود و در سال 93 کمک هزار میلیاردی دولت 
هم تمام ش��ده بود و باید فکری برای آن می ش��د. 3 
راهکار داش��تیم؛ کاه��ش هزینه، افزای��ش بودجه و 
افزایش درآمد. در آن زمان سیما 200 میلیارد بدهی 
داشت. در همان سال اول بدهی ها کاهش یافت. دولت 
شفاهی قول هایی داد ولی انجام نشد. موضوع افزایش 
درآمدها یک بحث نظری هم هست که آیا صداوسیما 
یک سازمان فرهنگی است یا درآمدزا که بودجه دارد یا 
خودش درآمدزایی کند؟ نگاه رئیس جمهور محترم هم 
بر درآمدزایی بود. فشارها باعث شد تغییر رویه بدهیم 
و به س��مت درآمدزایی حرکت کنیم. مسیر کاهش 

هزینه ها ادامه داشت و با فراز و نشیب ها ما وارد سال 
جدید شدیم و خوشبختانه این مدل برای سازمان به 
نتیجه رسیده و قراردادهای ما 2 هزار و 300 میلیارد 
تومان اس��ت و همراه با کمک دولت و رقم افزایش��ی 
مجلس 3 هزار و ۵00 میلیارد بودجه خواهد بود که 
دکتر علی عسگری می تواند بدهی ها را بدهد و از این 

گردنه عبور کند. 
موافقان برجام می گفتند دوره نقد به پایان رسیده! ■

وی ادامه داد: در حال حاضر 4 ش��بکه در تهران 
ب��ا کیفیت اچ دی پخش می ش��ود و همزمان تی اس 
س��وم در تمام مراکز استان نصب ش��ده که فعلا به 
جای ش��بکه تهران ی��ک ش��بکه اچ دی دیگر روی 
آنت��ن می رود. همه ش��بکه ها از لح��اظ قاب تصویر 
4 ب��ه 3 بودند ولی الان ۱6 به 9 هس��تند. در فضای 
مج��ازی همه س��ایت های مختلف س��ازمان با یک 
هویت مش��غول به کار شده اند. همچنین در موضوع 
اپلیکیشن ها برنامه ریزی خوبی انجام شده است و در 
این مس��یر ویدئو آن دی  من و او دیو آن دی من نیز در 
حال تکمیل است. س��رافراز با اشاره موضوعات مهم 
در دوره مدیریت خود به »برجام« نیز اش��اره ای کرد 
و گفت: س��ازمان صداوسیما در این مقطع با مسائل 
زیادی هم در حوزه گفتمانی، هم مسائل سیاسی و هم 
مسائل فرهنگی و رسانه ای دست به گریبان است؛ این 
چالش ها همچنان ادامه دارد و مدیر صحیح و انقلابی 
همچون آقای علی عس��گری از عه��ده  آن برخواهد 
آمد. مثلا موافق��ان برجام می گفتند دوره نقد برجام 
به پایان رسیده و منتقدان برجام هم می گفتند چرا 
دلایل ناکامی برجام گفته نمی شود و چنین مسائل 
و موضوعاتی همواره ادامه دارد.  وی در پایان سخنان 
خود به موضوع استعفا از سوی پورمحمدی پرداخت و 

گفت: من به بخش سنتی استعفا می پردازم که استعفا 
به معنی طلب عفو کردن اس��ت و از همه طلب عفو 
می کنم که در این مدت اذیت شان کردیم و امیدوارم 

توفیق خدمت برای همه فراهم شود.
علی عس�گری: عم�ق می�دان صداوس�یما را  ■

می شناسم
علی عس��گری، رئیس جدید و س��خنران بعدی 
مراس��م با تشکر از اعتماد رهبر حکیم انقلاب گفت: 
امیدوارم بزودی روزی را ببینم که به واسطه زحمات 
ش��ما لبخند بر لب ایشان نشسته اس��ت. وی ادامه 
داد: از دکتر س��رافراز هم تشکر می کنم که گام های 
موثری در این مدت برداش��تند. سازمان صداوسیما 
یک سازمان بس��یار با اهمیت و راهبردی برای نظام 
اس��لامی اس��ت. امروز دنیای رقابت رسانه ای است و 
دنیای ارتباطات و رسانه هاست. من شاید کسی باشم 
که ادعا نکنم ولی صداوسیما را به خوبی می شناسم 
و عمق میدان آن را می شناسم. بسیار قوی و با ابهت 
است و این ابهت در انسان هایی است که در جای جای 
این رسانه کار می کنند. از استودیو ها و تصویربرداری ها 
گرفت��ه تا افرادی که فرس��تنده ها را آماده می کنند. 
ش��اید من خیلی در حوزه تولید عمیق نش��ده باشم 
ام��ا عمیق می ش��وم و ب��ه یکایک کارکنان رس��انه 
احترام می گذارم. علی عس��گری ادامه داد: حمایت و 
پش��تیبانی از به حرک��ت درآوردن هنرمندان عرصه 
رسانه و خلق آثار بزرگ و فیلم ها و سریال های فاخر 
از ماموریت های رسانه ملی است. معنای رسانه ملی 
در همکاری و تعامل با قوای س��ه گانه است. حمایت 
قاطع از دولت محترم در دس��تیابی به اهداف نظام، 
پرهیز از س��یاه نمایی های مرسوم، پرهیز از دوقطبی 
ش��دن جامعه، شکل دهی به مقاومت رسانه و کمک 
به دستیابی مردم ایران به اهداف خود از جمله اهداف 

رسانه ملی در دوره جدید خواهد بود. 
ابراز تأسف از عمر کوتاه مدیریت سرافراز ■

علی لاریجانی، سخنران بخش پایانی مراسم تودیع 
و معارفه رؤسای قدیم و جدید سازمان صداوسیما بود. 
وی که گویا با مدیران س��ازمان مزاح می کرد، گفت: 
فکر می کنم بزرگ ترین مش��کل آقای سرافراز، آقای 
پورمحمدی بود چون مدیریتش خیلی سخت است. 
لاریجانی در ادامه با ابراز تاسف از عمر کوتاه مدیریت 
سرافراز گفت: امیدواریم آقای علی عسگری به گونه ای 
مدیریت کنند که ۱0 سال دیگر برای چنین جلسه ای 
بیاییم.  وی افزود: اگر بندهایی که در حکم ریاس��ت 
سازمان صداوس��یما آمده است اجرا شود بسیاری از 
امور به خودی خ��ود پیش می رود.  در بخش پایانی 
مراس��م از س��وی علی عس��گری و معاونان سازمان 

هدایایی به سرافراز اهدا شد.

بذله گویی های معاون سیمای رسانه ملی در معارفه علی عسگری و تودیع سرافراز

حکمت ردیف صندلی آشنا
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»حیاط خلوت��ی برای کاس��بی در 
سینما«، این تعبیری بود که چندی 
پیش یکی از تهیه کنندگان مشهور سینما برای »خانه 
س��ینما« استفاده کرد. این روزها و در حالی که مدیر 
خانه س��ینما در »کن« حضور دارد و برخی رسانه ها 
از همراهی »پس��ر میرکریمی« با پ��در خبر داده اند، 
انتقادات فراوانی نسبت به عدم توجه به شرح وظایف 
خانه س��ینما از س��وی مدیران این نهاد، مطرح شده 

است.
توصیه سال گذشته جعفری جوزانی به میرکریمی:  ■

از جریان های سیاسی محفلی فاصله بگیر!
از آنجایی که در هفته های آتی قرار اس��ت بودجه 
خانه سینما مشخص شود، سوال های فراوانی نسبت 
به چگونگی هزینه کرد این بودجه به وجود آمده است. 
خانه سینما به خاطر عدم رسیدگی به مسائل صنفی 
سینمایی مورد سوال بسیاری از بازیگران و کارگردانان 
قرار گرفته است. سال گذشته تقریبا در همین ایام بود 
که مسعود جعفری جوزانی در توصیه ای به میرکریمی، 
از او خواسته بود از جریان های سیاسی و محفلی خانه 
سینما فاصله بگیرد. جعفری جوزانی در روزهایی که 
»ایران برگر« را روی پرده داشت، میرکریمی را در باره 
توجه به بازیگران و مسائل صنفی مورد تذکر قرار داد 
و خطاب به مدیران خانه سینما گفت: قدرت چه در 
دست فتح  الله خان باشد و چه امرالله خان، غلط است. 
ما امیدوار بودیم که یک نگاه جمع ش��مول به کسانی 
که زحمتکش س��ینما هس��تند، متوجه شود چون 
اکثریت آنها آنقدر مش��کل دارند که از درد دل ش��ان 
یک کتاب می توان نوشت. امیدوارم به دنبال انداختن 
عکس یادگاری با کسانی که فقط به دنبال جمع کردن 
رای مردم هستند، نباشید. به مشکلات اهالی سینما 
و مس��ائل صنفی بپردازید و در عمل نشان دهید که 
متفاوت هستید. کارگردان »شیرسنگی« و »در چشم 
باد« در ادامه توصیفی هم از شرایط به وجود آمده برای 
خانه س��ینما در »دوران تازه« اش داشت. او با انتقاد از 

اداره خانه س��ینما به روش قبل گفته بود: تا به  حال 
که تغییری ندیده ایم. تغییر در این حد بوده که خانه 
سینما از تعطیلی به بازگشایی رسیده و کسانی که در 
این دعوا شرکت داشتند، به عنوان فاتحان دولت جدید 
آنجا را به دس��ت گرفتند.   همان طور که در دوره قبل 
روش غلط بود در این دوره هم نادرست است. سینما 
متعلق به شخص و گروه خاصی نیست بلکه متعلق به 

خانواده و اهالی سینماست. 
کارکرد خانه سینما؛ اعلام مراسم ترحیم با پیامک ■

در ای��ن بین خانواده و اهالی س��ینما از ش��رایط 
مدیریت میرکریمی ناراضی اند. اکرم محمدی با کنایه 
قابل تاملی به کارکرد خانه سینما گفته است: از نظر 
من خانه سینما کارکردی جز اعلام مراسم ترحیم به 
وسیله ارسال پیامک ندارد. این را هم باید بگویم که به 
من چند وقتی حق عضویت خانه سینما را نداده اند و 
بزودی کارت عضویتم ابطال می شود. اصلا من اعضای 
انجمن بازیگران خانه سینما را نمی شناسم و این خود 
باعث تأسف است. درباره شرایط کار در تلویزیون هم 

باید بگویم که وضعیت بس��یار بدی بر سازمان حاکم 
اس��ت به ط��وری که من بعد از گذش��ت 3 س��ال از 

بچه های نسبتا بد هنوز دستمزدم را دریافت نکرده ام.
بی تفاوتی خانه سینما به پیشکسوتان ■

گویا پیشکس��وت های س��ینما و تلویزیون نیز در 
همهمه مدیریت جش��نواره ای خانه سینما به محاق 
رفته اند.  مهدی فقیه، بازیگر فیلم های سینمایی چون 
»اخلاقتو خوب کن«،  »آس��مان هشتم« و »تاکسی 
نارنج��ی« در باب تعلل خانه س��ینما درباره وضعیت 
تأمین معیشت هنرمندان گفت: »خانه سینما در قالب 
انجمن فعالیت می کند و انجمن قدرت چندانی ندارد 
و اعضا باید خود پیگیر حق و حقوق شان باشند. هنری 
که معنایش انتقال مفاهیم انسانی به مخاطب است، به 

کجا رسیده است؟
 مصرف بودجه در جاهای بیهوده! ■

عدم توجه به مش��کلات صنفی از س��وی خانه 
سینما که باید نهادی با کارکردهای اینچنینی باشد 
از س��وی دیگران نیز مورد انتقاد قرار گرفته است.  

بهروز افخمی در بخشی از گفت وگوی خود با »وطن 
امروز« گفته است: خانه سینما حزب نیست و نباید 
از آن استفاده حزبی ش��ود اما می دانم کار خودش 
را به عنوان یک تش��کیلات صنفی درس��ت انجام 
نمی ده��د، مثلا درباره بیمه هنرمن��دان و کار های 
صنفی. چیزی شبیه بازنشستگی برای هنرمندانی 
که س��ن و س��الی از آنها گذشته و کار ثبت شده و 
پرونده واقعی دارند بیشتر از یک میلیارد تومان در ماه 
هزینه نمی برد و گرفتن این پول از ارشاد برای آنها 
کاری ندارد، چرا که گاها می بینیم همین بودجه ها 
را می گیرند و در جاهای بیهوده ای مصرف می کنند. 
انتقاد به عدم رس��یدگی به بازیگران در حالی است 
ک��ه چندی پیش رضا میرکریمی، مدیرعامل خانه 
س��ینما از پرداخت هزینه یک میلیارد تومانی برای 
بازس��ازی ساختمان خانه س��ینما خبر داد. گویی 
دیوارهای خانه س��ینما از هنرمندان مهم تر است.  
او گفت: س��ال گذش��ته نزدیک یک میلیارد تومان 
هزینه عمرانی خانه سینما را داشتیم و ۱۵ روز دیگر 
خانه سینمایی خواهید دید که کاملا تغییر کرده و 
بازسازی شده است. رویکردی که میرکریمی درقبال 
مدیریت خانه س��ینما اعمال می کند، شاید بیشتر 
مناسب مدیریت جشنواره ها باشد، چرا که یک نهاد 
صنفی را نمی توان بی توجه به معیشت اعضای آن 
که به طور خاص از هنرمندان هس��تند، اداره کرد.  
این روزها نیز حضور »پسر رضا میرکریمی« در کن، 
سوال های تازه تری را متوجه مدیریت خانه سینما 
کرده است. محمدصادق میرکریمی، امسال از سوی 
پدر که دبیر بین الملل فجر بود به عنوان مدیر امور 
پشتیبانی این جشنواره منصوب شد. قابل تامل آنکه 
همه س��ابقه وی ناظر کنترل پروژه اکران فیلم های 
»ام��روز« و »یه حبه قن��د« و مدیریت تولید فیلم 
»دختر«  بوده است.  گفتنی است همه این فیلم ها 
با حمایت ارگان های دولتی از حوزه هنری تا منطقه 

آزاد اروند تولید شده اند!

سؤال هایی درباره »مدیریت جشنواره ای« یک نهاد صنفی

فتح الله خان خانه سینما؟
گزارش

در پی ادعای وزارت ارشاد مبنی بر واکنش
پیشنهاد رایزنی فرهنگی ایران برای 
دعوت از برنارد فرانکو در نمایشگاه کتاب، رایزن ایران 
در پاریس اع��لام کرد: این خبر را تنها از مطبوعات 
شنیده است. به گزارش فارس، حضور برنارد فرانکو 
تحت عنوان رئیس دانشکده ادبیات دانشگاه سوربن 
فرانسه در نمایشگاه بین المللی کتاب امسال حواشی 
را ایج��اد کرد و در این زمینه واکنش ها جالب بود و 
بعدها مشخص شد اصلا چنین شخصی در نمایشگاه 

حضور نداشته اس��ت! ابتدا امیرمس��عود شهرام نیا، 
قائم مقام و معاون اجرایی بیس��ت ونهمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران درباره سمت دقیق میهمان 
ویژه نمایشگاه گفت: ایشان طبق اعلام سایت رسمی 
دانشگاه سوربن، دقیقاً عنوان شان »رئیس دانشکده 

ادبیات تطبیقی دانشگاه سوربن« است، ضمن اینکه 
ایش��ان در دوره چهارم انتخابات برای تعیین رئیس 
دانشگاه سوربن، کاندیدای ریاست این دانشگاه هم 
بوده اس��ت. وی در ادامه مدعی ش��د برنامه حضور 
برنارد فرانکو رئیس دانشگاه به پیشنهاد رایزنی ایران 

در پاریس با هماهنگی های لازم صورت گرفته است. 
اما این ماجرا همچنان ادامه دار است و جمال کامیاب، 
رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران این بار این ادعا 
را رد و درباره انجام هماهنگی های لازم برای حضور 
فرانکو در ایران ابراز بی اطلاعی می کند و می گوید این 
موضوع را تنها از سوی مطبوعات متوجه شدم. وی با 
تاکید بر اینکه خبر حضور ایشان را از سوی مطبوعات 
شنیدیم در پاسخ به اینکه هماهنگی از طریق رایزنی 

صورت نگرفته است؟ گفت: خیر.

رد ادعای ارشاد درباره حضور فرانکو در نمایشگاه کتاب

رایزن فرهنگی ایران در پاریس: اصلا نیامده است


